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ÜZLET  BOOM

Veszteséggel is 
készültek a boomra
A napelemes rendszerek hazai piacának idei éve a boomról szól. 

az idén várhatóan több napelemes rendszer épül ki, mint amennyi 
2018 előtt összesen létesült az országban. A 2009-ben egy albérleti 
lakásból elindult cég két éve a veszteséget is bevállalta azért, hogy 
készen álljon az ugrásszerűen megnövekvő kereslet kiszolgálására, 

amivel árbevételük idén elérheti az ötmilliárd forintot is. 
Tavaly 1,9 milliárd volt.

A Tiszta Energiák három alapító-tulajdonosa (balról jobbra): 
Nagy Gábor Imre , Pusztai József és Mokry Tamás
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A napelemes szektor idei boomját az idézte elő, hogy je-
lenleg a piac összes szegmensében egyszerre tapasztalható 
erőteljes növekedés. A lakossági beruházásokat az MFB – 
energetikai beruházásokra felvehető – 0 százalékos hitel-
konstrukciója, a vállalkozások és az állami intézmények 
beruházásait pedig az uniós pályázatok forrásai hajtják. A 
napelem-parkok, vagyis a naperőművek építése terén pe-
dig azért van fellendülés, mert a kötelező átvételi rendszer 
(KÁT) keretében – amely a megújuló energiaforrásból tör-
ténő villamosenergia-termelés ösztönzésének egyik eszköze 
– 2016. december 31-ig lehetett támogatást kérni a Magyar 
Energetikai és Közmű-szabályozási Hivatalnál (MEKH). 
A MEKH-hez 2016 decemberében több mint 2000 kére-
lem érkezett be, hogy a határidő lejárta előtt a rendszerhez 
csatlakozó termelők jogot szerezzenek arra, hogy az előál-
lított villamos energiát a piaci árnál magasabb, jogszabály-
ban meghatározott áron értékesíthessék. Ezen beruházások 
megvalósítása pedig várhatóan két éven át erős fellendülést 
eredményez a naperőművek piacán. 

„A rezsicsökkentés nem jó irány”

„A lakossági piacot az MFB 0 százalékos hitelkonstrukciója 
mellett természetesen az alacsony kamatkörnyezet is húzza, 
így aki befektetné a pénzét, annak jó döntés lehet, ha nape-
lemes rendszert épít ki a házához” – mondja Mokry Tamás – 
aki Pusztai József és Nagy Gábor Imre mellett – a cég egyik 
tulajdonosa, ügyvezetője, illetve a Szolár Szövetség elnöki 
tisztét is betölti. Pusztai József ezzel kapcsolatban azt emelte 
ki, hogy egy átlagos méretű, illetve energiafogyasztású csa-
ládi ház esetében mintegy 10 év alatt térül meg egy napele-
mes beruházás. „Ha nem lenne rezsicsökkentés, akkor ez a 
10 éves megtérülési idő 7-8 évre csökkenne” – teszi hozzá. 

Úgy vélik: a rezsicsökkentés rossz megoldás, mert az 
energiapolitikából szociálpolitikát csinál, és energiapazar-
lásra ösztöni a felhasználót. „Ehelyett az energiafogyasztás 
csökkentésére kellene törekedni, illetve arra, hogy a csök-
kentett volument megújuló energiából váltsuk ki” – magya-
rázzák. De még a rezsicsökkentés mellett is igen jelentős 
jelenleg a lakossági napelemes rendszerek iránti kereslet. 
Az elérhető legfrissebb statisztikák szerint az úgynevezett 
háztartási méretű kiserőművek száma 2016-ban meghaladta 
a 20 ezret, 2015-ben és 2016-ban évi mintegy öt-hatezerrel 
nőtt a számuk. 

Motorbaleset után saját vállalkozás

A napelemes rendszerek piacának összes szegmensére 
jellemző piaci boom a Tiszta Energiák aktuális megren-
delés-állományában is látszik, amely nagyobb, mint a cég 

tavalyi összforgalma. „Alsó hangon idén a forgalmunk 
duplázódni fog, és elérheti akár az 5 milliárd forintos szin-
tet is” – árulja el az idei évre vonatkozó várakozásait Mok-
ry Tamás. 

Ez az 5 milliárd forint körüli forgalom nem hangzik olyan 
rosszul, főleg ha figyelembe vesszük, hogy a cég minimális 
tőkével csak 2009-ben jött létre Budapesten, egy Király utcai 
negyedik emeleti albérletben. A vállalkozás megálmodója 
Pusztai József volt, aki az azt megelőző években a TerraSolar 
Hungary Kft-nél napelemes rendszerek tervezésével, eladá-
sával, a kivitelezés menedzselésével foglalkozott, csak mind-
ezt nem Magyarországon, hanem a világ legkülönbözőbb 
pontjain (többek között az Egyesült Államokban, Kínában, 
Szaúd-Arábiában) végezte. 2009 körül aztán Magyarorszá-
gon is el kezdett beindulni a napelemes piac, mivel akkorra 
már elhárultak az akadályok a napelemes rendszerek villa-
mosenergia-hálózatra kapcsolásának útjából, illetve annak 
ügyintézése is kezdett kialakulni. Ekkor fordult meg József 
fejében, hogy felhasználva sokéves szakmai tapasztalatát 
saját vállalkozást indít el. Egy motorbaleset miatt egy évig 
otthon volt, így „volt elég ideje gondolkodni” azon, hogy 
mibe vágjon bele, miután az állandó külföldi utakkal járó 
munkából már elege lett.

A saját vállalkozás elindításának ötlete akkor tudatosult 
benne, amikor egy budapesti hipermarket napelemes beru-
házásához meghívták műszaki szakértőnek, minőségelle-
nőrnek. „Akkor esett le nekem, hogy a napelemes rendsze-
rek telepítésének piaca kezd beindulni Magyarországon is. 
Egyedül azonban nem akartam a vállalkozásba belevágni, 
ezért barátomnak, Tamásnak is megemlítettem a lehetősé-
get, akinek korábban biotermékeket forgalmazó vállalko-
zása is volt, és akiről tudtam, hogy érdeklődik az új üzleti 
lehetőségek, illetve konkrétan a napelemes szektor iránt” – 
meséli, hogyan jött létre a cégük. 

Minimális tőkével indultak

Tamás azonban nem egyedül társult a céghez, hanem barátját, 
a korábban kontrollerként, pénzügyi igazgatóként dolgozó 
Nagy Gábor Imrét is hozta magával. Így három tulajdonossal 
alakult meg a cég. „Nekem valójában egy fillérem sem volt, 
Tominak volt valamennyi pénze” – idézi fel a kezdeti idősza-
kot József. „Emlékszem, az első hónapokban még komoly 

gondot okozott, ha egy kivitelezési munkánál előre megvet-
tük a mintegy 300 ezer forintba kerülő invertert (a napele-
mek által termelt egyenáramot (DC) a villamos hálózatokon 
használt váltóárammá (AC) alakító berendezés – a szerk.), és 
a megrendelő csak egy hónap múlva fizetett” – teszi hozzá. 

„Az elején nem is vettünk ki pénzt a cégből, minden be-
vételt visszaforgattuk, hogy árut, szerszámot tudjunk vásá-
rolni. 2012-ben pedig jókor jött, hogy éppen akkor adtam el 
a lakásomat, és amíg nem vettem újat, addig a lakáseladás-
ból befolyt pénzt használtuk fel a cég működtetéséhez” – 
mondja Tamás. Pont ekkor indultak be a KEOP-os projektek 
keretében az uniós finanszírozású, kkv-knak, illetve állami, 
önkormányzati intézményeknek szóló energiahatékonysági 
pályázatok, így a lakásért kapott pénz befektetésével akkor 
nagyot tudtak előre lépni. 

Kezdetben napi 14 óra munka

„Úttörők voltunk a piacon, a beruházásokhoz szükséges en-
gedélyeztetési dokumentációt az áramszolgáltatók velünk 
együtt tanulták meg” – emlékszik a kezdetekre József. Rajtuk 
kívül akkor még csak 2-3 cég foglalkozott napelemes rendsze-
rek telepítésével, így gyorsan híre ment a vállalkozásuknak, 
folyamatosan volt megrendelésük. „A kezdeti időszakban 
éjjel-nappal dolgoztunk, átlagban napi 14 órát. Én négy évig 
nem mentem szabadságra, de imádtuk csinálni” – meséli. 

A mintegy 40 főt foglalkoztató cég fennállása óta már 
több mint ezer napelemes rendszert telepített szerte az or-
szágban, illetve volt egy időszak, amikor Németországban 
is igen aktívak voltak. Főként tetőbe integrált több száz, ese-
tenként ezer napelemes rendszert kiviteleztek. Egyik mun-
kájuk, egy gronaui iskola napelemes rendszerének kiépíté-
se, 2012-ben építészeti díjat (Solarpreis) nyert el. Emellett 
2011-ben egy 3 MW-os napelemparkot is felépítettek Né-
metországban. Külföldön most Afrikában vannak már elő-
készített projektjeik.

A cég nagykereskedelemmel is foglalkozik, amelyben 
kivitelező vállalkozásokat szolgálnak ki a beruházásokhoz 
szükséges termékekkel (napelem, inverter, tartószerkezet). 
Mintegy 200 partnerük van, akiknek képzést is nyújtanak. 
Segítségükkel sok villanyszerelő vállalkozásból napelemes 
rendszert telepítő cég lett.

Nem volt leépítés a visszaesésnél sem

A cég folyamatos növekedése 2016-ban azonban megtört. 
„Az igen rossz évünk volt, mivel akkorra már kifutottak a 
2007-2014-es hétéves uniós ciklus pályázatai, viszont új 
kiírások még nem jelentek meg. Az EU-s pályázati projek-
tek elvitték az összes energiánkat, nem fordítottunk elég 

A napelemes rendszerek minden szegmensében 
óriási a boom. A képen (balról jobbra): 

Mokry Tamás, Pusztai József, Nagy Gábor Imre 
egy napelempanelt tartanak a kezükben  
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figyelmet a lakossági ügyfélkörre, így az leépült. Míg újra 
felfuttattuk azt, jelentős veszteséget termeltünk. Azóta arra 
törekszünk, hogy a lakossági piaccal, illetve a nagykereske-
delemmel biztos alapot teremtsünk” – magyarázza Nagy 
Gábor Imre. 

2016-ban így válaszút elé került a cégvezetés, ugyanis a 
megrendelések mértéke nem indokolta a cég akkori létszá-
mát. El kellett dönteniük, hogy elbocsátják munkatársaik 
egy részét, vagy bíznak a jövőben. „2016-ban felére esett 
a forgalmunk, de végül nem küldtünk el senkit, mert tud-
tuk, hogy a jól képzett csapatunkat nehéz lenne újjáépíteni. 
Arra az évre bevállaltuk a veszteséget, az 50 millió forintos 
mínuszt, mert bíztunk abban, hogy hamarosan jön a piaci 
fellendülés időszaka. Ez jó döntésnek bizonyult, mert csapa-
tunk megtartásával készen álltunk a megnövekedett kereslet 
kiszolgálására” – teszi hozzá. 

Havi egy közös kirándulás vagy wellness

Ami a hármas ügyvezetésen belüli szerepek leosztását ille-
ti, József a cég műszaki, Tamás az értékesítési, míg Gábor 
a pénzügyi vezetője. Egyenlő arányban tulajdonosok a cég-
ben. „Tomi a növekedés motorja a cégen belül, ő benne len-
ne abban, hogy minél nagyobbra növekedjünk, én viszont 
örülnék, ha ebben a méretben egyre nagyobb hatékonyság-
gal tudnánk dolgozni. Mérnökként ugyanis mindig abból 
indulok ki, hogy a legrosszabb helyzetre kell méretezni a 
dolgokat, Tomi viszont értékesítőként mindig a legjobb eset-
re készül” – mondja József. Inkább biztonsági játékosnak 
tartja magát Gábor is, mivel szerinte a gyors növekedésnek 
lehetnek kockázatai mind szervezetileg, mind pénzügyileg. 
„Tomi bele mer vágni az új dolgokba. Nélküle nem nőttünk 
volna ekkorára” – ismeri el.  

„Védjegyünk, hogy az alkalmazottak jól vannak tart-
va” – vágják rá, amikor a Tiszta Energiáknál érvényesülő 
céges kultúráról kérdezem őket. Heti egyszer munkatársi 
összejövetelt tartanak, ahol nem csak a cég ügyeiről lehet 
beszélni. Emellett a családias hangulatot azzal is próbálják 
megteremteni, hogy havonta egy napra bezárnak, és ilyen-
kor a cég teljes munkatársi gárdája elmegy kirándulni, vagy 
egy wellness-fürdőt keresnek fel. Emellett nyáron pár napos 
kenutúrákat szerveznek a Tisza-tavon vagy a Szigetközben, 
ahová a családtagok is mehetnek. 

Közben arra is figyelnek, hogy olyan lojális, szakmailag 
felkészült középvezetői réteg alakuljon ki a cégnél, amely 
idővel majd át tudja venni a vállalkozás napi működtetését. 
„Van egy olyan víziónk, hogy idővel majd nélkülünk is, ön-
járó módon működik a cég. Igaz, ehhez még sok év kell” – 
mondja József, aki akkor már csak napi 2-3 órát dolgozna, és 
csak a stratégiai döntésekkel foglalkozna. 

Tar Gábor

Pusztai József (46) 

Villamos mérnökként és műszaki menedzserként végzett. A VÁV 
Unionnál kezdte karrierjét, majd az AEG-nél, aztán a TDK-nál 
dolgozott. 2001-től a TerraSolar Hungary Kft munkatársa, ahol 
napelemes rendszerek tervezésével, eladásával, a kivitelezés 
menedzselésével foglalkozott a világ legkülönbözőbb pontjain. 
2009-től a Tiszta Energiák Kft. tulajdonosa, ügyvezetője. A cég 
műszaki vezetője. Nős, hobbija a természet, illetve a tereptúrá-
zás gyalogosan, biciklivel, vagy motorral. 

Mokry Tamás (44)

Gazdasági agrármérnökként végzett. Az egyetem után a Biokul-
túra Egyesület főtitkára, majd a gabonakereskedő UBM Kft-nél 
dolgozik. Ezután saját céget alapít biotermékek kereskedelmére, 
majd gyártására, s az Ecofood Kft. egyik tulajdonosa-ügyveze-
tője éveken át. 2009-től a Tiszta Energiák Kft. tulajdonosa, ügy-
vezetője. Feladatkörébe az értékesítés és a marketing tartozik. A 
Szolár Szövetség elnöke, a Magyar Napelem Iparági Egyesület 
(MANAP) elnökségi tagja. Nős, négy gyermeke van. Hobbija a 
holisztikus életszemlélet.

Nagy Gábor Imre (39)

Közgazdászként végzett számvitel szakirányon. Egy kis köny-
velőirodában kezdett el dolgozni, ahonnan a Berwin ruhaipari 
céghez kerül kontrolling asszisztensnek. Pár év múlva már 
kontrollerként dolgozott a cégnél, illetve pénzügyi igazgató is 
volt. 2009-től a Tiszta Energiák Kft tulajdonosa, ügyvezetője, a 
pénzügyi-adminisztratív feladatok tartoznak hozzá. Nős, hobbija 
a sport (foci) és a motorozás.

Li Su-fu: 
a sufnituningtól 

a Mercedes-gyárig

Ha a fejlett nyugati autógyártók horizontján kínai érdeklődők bukkannak 
föl, az érintettek szemmel láthatóan megrettennek. 

A közelmúlt nagy bevásárlásai adnak is okot az aggodalomra. 
Kiváltképp, ha a Geely autógyár tulajdonosa környékezi meg 

vételi ajánlatával valamelyik szuperautó gyártóját. 
Mert Li Su-fu (Li Shufu) mindig tudta, mit akar. 
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A Tiszta Energiák Kft. számokban
(millió forint)
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